
 جوابیه آموزش و پرورش به یک گزارش
ج در روزنامه »آرمان ملی«، با   در پاسخ به مطلب مندر
عنوان»آسیب دانش آموزان از تعطیلی مدارس« به تاریخ 
1403/12/8 پاسخ معاونت های آموزش متوسطه و ابتدایی 

وزارت آموزش و پرورش را به استحضار می رساند: 
- آموزش و پرورش متولی و مسئول تعطیلی مدارس نیست 
و هیچگونه تمایلی به تعطیلی مدارس و کلاس های درس 
ندارد و این موضوع را بارها از طُرق مختلف اعلام کرده است. 

- با وجود این، آموزش و پرورش با استفاده از ظرفیت زیست 
بوم جدید ایجاد شده از طریق شبکه آموزشی دانش آموز 
)شبکه شاد( و قابلیت های به وجود آمده در این زیست بوم 
اختصاصی، تلاش نموده است؛ تا به رغم تعطیلی فیزیکی و 
فضای مدارس و کلاس های درس، فضای آموزش و فرایند 
یاددهی و یادگیری تعطیل نشود و جریان داشته باشد. از 
جمله برنامه ها و فعالیت هایی که در این راستا صورت گرفته 

است: 
- تشکیل همه گروه کلاس ها به صورت سیستمی قبل از 
شروع سال تحصیلی برای مدارس جهت دسترسی به همه 

امکانات و ظرفیت های شاد. 
- دسترسی تمامی مدیران، معلمان و دانش آموزان به 
همه گروه کلاس ها به صورت سیستمی با توجه به دوره، پایه 

و رشته تحصیلی
- تشکیل گروه و کانال های محتوای آموزشی در سامانه 
شاد و بارگذاری فیلم های آموزشی، درس نامه ها و بانک 
سؤالات توسط دبیران متخصص و گروه های آموزشی و درسی 

و دبیرخانه های راهبری کشوری دروس
کلاس  - راه اندازی سیستم مدیریت یادگیری)lms( و 
مجازی در سامانه شاد و امکان تشکیل کلاس تصویری و 

تعامل معلم و دانش آموزان در این ظرفیت
- تشکیل تیم های نظارتی و انجام رصد حضور مدارس و 
معلمان و دانش آموزان در شبکه شاد و تشکیل کلاس ها به 

شکل غیر حضوری
- ارسال بخشنامه استفاده از شبکه شاد و دستورالعمل 
مدیران و معلمان از نحوه بهره برداری از امکانات شبکه شاد

- اجرای توانمند سازی و آموزش معلمان و مدیران با 
محوریت آموزش های ترکیبی و تلفیقی

ح پویش جهاد علمی دانش آموزان مناطق  - اجرای طر
محروم با استفاده از طرفیت دبیرستان ماندگار البرز

ح یک تیر و دو نشان برای جمع بندی و مرور  - اجرای طر
دروس برای دانش آموزان قبل از برگزاری امتحانات جهت 
آمادگی بهتر دانش آموزان با استفاده از دبیران و معلمان 

متخصص و با تجربه 
که  - باعنایت به مشکلات ناترازی انرژی و آلودگی هوا 
موجب تعطیلی مدارس و ادارات گردید، لازم است مجموعه 
دستگاه های مسئول و مرتبط با این موضوع با پیگیری 
جدّی و تمهید اقدامات عملی ضمن برنامه ریزی دقیق تر 
و اصولی تر نسبت به حلّ معضل ناترازی انرژی و آلودگی 
هوا، مانع تعطیلی مدارس شوند. بی شک موضوع تعطیلی 
کنون خود  مدارس در شرایط ناترازی انرژی و آلودگی هوا که ا
به معضلی بزرگ تبدیل شده است، بر روند آموزش و پرورش 
در تمام دوره های آموزشی اثرات نامطلوب و جبران ناپذیری 
می گذارد. وزارت آموزش و پرورش به عنوان متولی نظام 
کید بر اهمیت آموزش و پرورش  تعلیم و تربیت، همواره با تأ
جامعه هدف خود از تعطیلی مدارس در شرایط ناترازی 
انرژی و آلودگی هوا ناخشنود بوده و به صورت مکرر نسبت 
به این موضوع اعتراض خود را اعلام نموده است. لازم است 
تعطیلی مدارس به عنوان آخرین راهکار در این خصوص 

مدّنظر قرار گیرد. 
- معاونت آموزش ابتدایی به منظور کاهش آسیب های 
ناشی از تعطیلی مدارس اقدامات متعددی از جمله استفاده 
و  آموزشی  محتواهای  تولید  ترکیبی،  آموزش  ظرفیت  از 
راهنمای معلمان براساس بودجه بندی و پیشرفت درسی 
دانش آموزان نموده است که به صورت هفتگی تولید صفحه 
محتوای آموزشی دروس ابتدایی و بارگذاری آن در 7 کانال 
تخصصی زمینه عدالت آموزشی و بهره مندی دانش آموزان 
و معلمان را از بهترین محتواهای آموزشی که توسط معلمان 
برتر علمی و سرگروه های آموزشی تهیه شده قابل بهره برداری 
است. همچنین در بخش VOD پلتفرم شاد )فیلم آموز( بیش 
از 6300 محتواهای آموزش مجازی و چند رسانه ای تمام 
کتب درسی دوره ابتدایی بارگذاری و به صورت رایگان قابل 

استفاده دانش آموزان و معلمان است. 
- باتوجه به ارائه آموزش های مجازی و همچنین ممنوعیت 
استفاده از سایر پیام رسان های خارجی و حضور تمامی معلمان 
و دانش آموزان در بستر پلتفرم شاد، آمار و اطلاعات دریافتی 
کی از افزایش قابل ملاحظه ارسال و دریافت محتواهای  حا
آموزش بودجه به نحوی که بارگذاری فایل های معلمان با بیش 
از 4/4 برابر روزهای عادی به عدد 60 میلیون محتوا رسیده 
است. از طرفی گفت وگوهای صوتی معلمان با دانش آموزان با 69 
برابر افزایش به عدد 145 هزار گفت وگوی صوتی و تعداد پیام های 
ارسالی به 264 میلیون و آمار کاربران همزمان در شبکه شاد به 
بالای 13 میلیون نفر در این ایّام رسیده است. با پیگیری های 
به عمل آمده و نصب 100 سرور جدید شاهد وضعیت بهتر این 

پیام رسان آموزشی خواهیم بود. 

  آرمان ملی – گروه اجتماعی: هر سال، با نزدیک شدن 
، سفرهای نوروزی نیز آغاز می شود،  تعطیلات نوروز و آغاز بهار
که بیش ترین حجم مسافران، توسط خودروی شخصی جابه 
جا می شوند. همین مساله متاسفانه سبب شده است، که 
بخش قابل توجهی از این افراد، دچار سانحه شوند. تصادفات 
رانندگی در ایران عوامل متعددی دارد، که از مهم ترین عوامل 
آن، عامل انسانی است. امسال به همت وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی طرحی به ریاست جمهوری ارائه 
شد، با عنوان راه اندازی پویش »نه« به تصادف که از ابتدای 
اسفند ماه سال جاری تا 15 فروردین ماه سال آینده تا پایان 
مسافرت های نوروزی اجرایی می شود، تا شاهد کاهش آمار 
تصادفات باشیم. این پویش به تمامی دستگاه های اجرایی 
نیز ابلاغ شده و در حال اجرا بوده و از آنجا که حوادث جاده ای 
و ترافیکی عوامل مختلفی دارد و بیش ترین گروه های هدف در 
این حوادث و اتفاقات سنین کودکان، نوجوانان و جوانان را 
شامل می شود، اجرایی شدن این پویش بسیار ضروری است. 
در همین راستا، محمد آسایی، مشاور معاون بهداشت وزارت 
کید کشورهای موفق در کاهش حوادث رانندگی  بهداشت، تا
را مربوط به کاهش خطای انسانی دانست و گفت: باید کاری 
که استاندارد  گونه ای  که مردم مطالبه گر باشند. به  کنیم 
و ایمنی از رانندگان وسایل نقلیه عمومی و یا اطرافیان و 
خانواده از راننده خودرو شخصی مطالبه شود. محمد آسایی 
در نشست هماهنگی بین بخشی »پویش نه به تصادف« که 
4 اسفندماه در مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت برگزار 
شد، با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس هر سال به طور 
متوسط حدود 23 هزار نفر به شهادت می رسیدند گفت: در 
کنون 21 هزار نفر را در تصادفات  حال حاضر از ابتدای سال تا
کثر آنها جوان و کودک هستند.  جاده ای از دست داده ایم که ا

 چهار عامل مهم تصادفات
مشاور معاون بهداشت وزارت بهداشت دومین علت 
مرگ و میر کودکان را تصادفات ذکر کرد و گفت: پیشگیری از 
تصادفات و تلفات ناشی از آن راهی برای رسیدن به جوانی 
که قربانیان این حوادث، مولد و در سنین  جمعیت است چرا
باروری هستند. وی از جاده، خودرو، قوانین و خطای انسانی 
به عنوان چهار عامل مهم تصادفات یاد کرد و افزود: مهم ترین 
و بیش ترین علت تصادفات خطای انسانی است که برای 
کاهش تصادفات و تلفات آن هیچ دستگاه اجرایی به تنها قادر 
به نقش آفرینی نیست و نیازمند مشارکت همگانی هستیم. 
آسایی کاهش آمار تصادفات را نیازمند یک برنامه علمی، 
عملی و دقیق بلندمدت ارزیابی کرد و گفت: بهبود وضعیت 
، استاندارد و ایمنی خودروها  تمام جاده ها، نقاط حادثه خیز
و وضع قوانین بازدارنده زمان بر است اما راه سهل الوصول، 
گاهی عمومی نسبت به ابعاد تصادفات  آموزش و افزایش آ
است. مشاور معاون بهداشت وزارت بهداشت تصریح کرد: 
شاید افزایش جرایم رانندگی راهی برای کاهش تصادفات 
باشد، اما تا وقتی فرد و راننده خودرو و موتورسیکلت در مورد 
ابعاد تصادف و عوامل ایجادکننده آن ایمان و باور نداشته 
اوقات  برخی  متاسفانه  نمی رسیم.  موفقیت  به  باشند، 
سرنشینان خودرو با پرت کردن حواس راننده به ویژه از طریق 
تلفن همراه باعث ایجاد حادثه می شوند، که این مسائل با 
تقویت آموزش و سواد قابل پیشگیری است. وی در پایان با 
اشاره به اجرای پویش نه به تصادف، همراهی مردم و رسانه ها 
به ویژه صدا و سیما را در ارتقای فرهنگ سازی و آموزش در 
جهت کاهش تصادفات به ویژه در ایام تعطیلات نوروز را 

ضروری دانست و افزود: در این زمینه کمک و همراهی فعالان 
اجتماعی، رابطین سلامت و ائمه جمعه هم به موفقیت 
بیشتر این پویش منجر می شود. گفتنی است در این نشست 
نمایندگانی از وزارتخانه ها و سازمان های مختلف به بیان 
تجارب و نقطه نظرات خود برای اجرای پویش نه به تصادف 

بیان کردند. 
 ضرورت استفاده از هوش مصنوعی

همچنین، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز 
و  جدید  تکنولوژی های  از  استفاده  ضرورت  بر  کید  تا با 
گفت: استفاده از  کاهش تصادفات  هوش مصنوعی برای 
این تکنولوژی ها می تواند تا بیش از 49درصد موثر باشد، 
همچنین ایجاد قوانین سختگیرانه و ایست بازرسی برای 
نظارت رانندگان تا 17درصد، پویش های ایمنی جاده ها 
9درصد و اصلاح نقاط حادثه خیر می توانند تا 30درصد 
تصادفات را کاهش دهد.  محمدرضا ظفرقندی، افزود: طبق 
داده ها و آمارها 97درصد شهروندان موتورسوار از کلاه ایمنی 
استفاده نمی کنند و این یک زنگ هشداری برای ماست که 
باید با آموزش ها، فرهنگسازی بیشتر و همراهی پلیس راهور 
در جهت کاهش آن تلاش کرد. وی اظهار داشت: در بحث 
گر بتوانیم  استفاده از کمربند ایمنی در سطح بهتری هستیم و ا
، حداقل نیمی از  با همکاری جمعی و ارائه راهکار هایی موثر
موتورسواران از کلاه ایمنی استفاده کنند، 15 درصد از آسیب ها 
در این زمینه کاهش می یابد. وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی همچنین با اشاره به برگزاری پویش نه به تصادف 
افزود: جان آدمی عزیز و ارزشمند است و هدف اساسی این 
گر همه ما با استفاده از تمام امکانات،  پویش این است که ا
، حتی شده از آمار مرگ و میر یک  ظرفیت ها و روش های موثر
نفر در این حوادث جاده ای را کم کنیم، گویی تمام انسان ها 

را نجات دادیم. 
 لزوم آموزش

ظفرقندی با اشاره به اقدامات برخی از کشورها در راستای 
کاهش آمار مرگ و میر تصادفات تصریح کرد: در کشوری مانند 
سوئد، با استفاده از تحقیقات علمی و بررسی نتایج آن به 
دنبال رساندن این آمار به صفر هستند و ما برای رسیدن به 
این هدف نیازمند تدوین برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت 

با همکاری تمامی ارگان ها و سازمان ها از جمله مجلس، قوه 
قضائیه، پلیس، آموزش و پرورش و حتی افراد جامعه هستیم. 
وی با اشاره به اینکه بیش از نیمی از تصادفات جاده ای 
به دلیل خطای انسانی است، افزود: 50 درصد از عامل 
تصادفات قابل حل است و نیازمند تبلیغات و فرهنگ سازی 
از طریق رسانه ها، آموزش به مردم و حتی کاهش زمان انتقال 
مصدومین به بیمارستان هاست. وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی با اشاره به اینکه ایمن سازی خودرو ها، 
جاده ها و اصلاح نقاط حادثه خیز یک برنامه بلند مدت است 
که باید برای به تحقق آن برنامه ریزی و تلاش کرد، گفت: با 
توجه به زمان کم پویش نه به تصادف می توان از راهکارهایی 
استفاده کرد که در زمان کم نتیجه بخش باشند؛ از جمله 
می توان به همکاری جدی پلیس راهور در تدوین جریمه ها 
و ایست بازرسی های بیشتر جاده ای اشاره کرد. ظفرقندی 
گر ایمن سازی جاده ها زمان بر است و نیاز به  ادامه داد: ا
برنامه ای بلندمدت دارد اما شناسایی نقاط پرخطر و حادثه 

، می تواند 30درصد این حوادث را کاهش دهد.  آمیز
 همکاری همه جانبه

به گفته وی، در برخی کشورها ایستگاه هایی وجود دارد که 
رانندگانی که به دلیل مصرف مشروبات الکلی، داروها و خواب 
آلودگی قادر به رانندگی نیستند متوقف و جریمه می شوند 
که تحقق این هدف لزوم همکاری جدی پلیس راهور است. 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، همچنین از نقش 
موثر کادر درمان و اورژانس در مراقبت های حین تصادف و 
بعد از تصادف سخن گفت و افزود: انتقال سریع مصدومین 
به بیمارستان ها به شدت مهم است و نیازمند توانمند سازی 
گر  که ا بیشتر نیروهای وزارت بهداشت است؛ همان طور 
کز  تجارب موفق زمان جنگ را مرور کنیم، با نزدیک کردن مرا
درمانی به خط مقدم، جان بسیاری از مجروحین نجات 
یافتوی در پایان با اشاره به پای کار آمدن آموزش و پرورش 
در پیوستن به این پویش درجهت آموزش و فرهنگ سازی 
دانش آموزان، گفت: انتظار این است که همه دست به دست 
هم دهیم تا با همدلی و همکاری، قدمی در راستای کاهش 
تلفات جاده ای، سلامت مردم و پیشگیری از عوارض جبران 

ناپذیر این حوادث برداریم. 
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 ترافیک
ج  از مسئولان محترم سازمان حمل و نقل و ترافیک کر
ج مخصوصا در زمان  تقاضا دارم برای حل مشکل ترافیک کر
تعطیلات که مسافران به این اتوبان هجوم می آورند چاره ای 
بیندیشند. در این منطقه بعدازظهرها شاهد ترافیک سنگین 
هستیم. مخصوصا در ایام تعطیل به دلیل اینکه مسافران 
زیادی از این مسیر عبور می کنند مدت زمان زیادی را باید در 
اتوبان کرج در ترافیک معطل بمانند. انتظار می رود مسئولان 

پاسخگو باشند و راه حل و مشکلی برای این کار بیندیشند. 
ج محمدی از کر

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« از پویش کاستن از حوادث رانندگی گزارش می دهد

»نه« به تصادفات

کانی به دودزا بودن  کنش زا   وا
اتوبوس های برقی 

 شهردار تهران به اخباری مبنی بر دیزلی 
کنش  بودن اتوبوس های برقی جدید تهران وا
نشان داد. دوم اسفند ماه سال جاری از بسته 
حمل و نقل عمومی برقی تهران با حضور 
علیرضا   ، رئیس جمهور پزشکیان  مسعود 
از مدیران  کانی شهردار تهران و جمعی  زا
لشکری، کشوری و شهری رونمایی شد. پس 
از این رونمایی، اخباری مبنی بر دیزلی بودن 
کانی،  اتوبوس های برقی منتشر شد. علیرضا زا
کنش  شهردار تهران در گفت وگو با ایلنا، در وا
اتوبوس  گفت:  شده  منتشر  اخبار  این  به 
. این موضوع خلاف  برقی، برقی است دیگر
منعکس شد. وی درباره  دیزلی بودن یا نبودن 
اتوبوس های برقی وارد شده به کشور توضیح 
داد: اتوبوس برقی است، اما چون این اتوبوس 
برای نقاط مختلف دنیا صادر می شود، در 
نقاطی که برخی روزها، سرمای زیر صفر دارند، 
برای اینکه بتوانند انرژی بخش برقی اتوبوس 
را نگه دارند، برای بخاری اتوبوس از این امکان 
کید کرد: به  استفاده می کنند. شهردار تهران تا
نظرم این خلاف گویی ها خیلی زشت است؛ 
تهران،  شهر  شورای  دستاورد  کسی  اینکه 
مدیریت شهری، دولت و سایر دستگاه ها را 
که کمک کردند تا این اتفاق بیفتد، بخواهد 

مخدوش کند. 

 پایان عملیات کوهنوردان 
مفقودی بانه با مرگ 6نفر

 عصرجمعه در مسیر بانه به مریوان، 33 
کیلومتری محور فرعی بانه به سمت روستای 
بیان دره )ارتفاعات کوه هفت تاش( وقوع 
بهمن موجب مفقودشدن 6 کوهنورد شد. 
کردن پیکر  استاندار کردستان گفت: با پیدا
6 کوهنورد و یک نفر نجات یافته در کوه های 
جست وجوی  عملیات  بانه،  هفت تاش 
گزارش  به  رسید.  اتمام  به  امدادگران 
خبرآنلاین از سنندج، آرش زره تن لهونی، 
کوهنورد در  گرفتارشدن هفت  با اشاره به 
کوه های هفت تاش در 40  ریزش بهمن در 
کیلومتری شهرستان بانه که پریروز در مسیر 
بازگشت با بهمن مواجه شده بودند، اظهار 
کرد: ابتدا یک نفر از حادثه دیدگان زنده پیدا 
و ٢ نفر نیز جان خود را از دست دادند. هم 
کنون ٦ تیم عملیاتی در محل حادثه در حال  ا
جست وجوی مفقودان هستند. با تلاش های 
انس،  ، اورژ نیروهای امدادی، هلال احمر
گروه های مردمی  کوهنوردان و  راهداری، 
 ، کوهنورد دیگر صبح دیروز  4 محل، پیکر 
11 اسفند پیدا شده است. با یافتن  شنبه 
کوهنورد  این 4 جسد در مجموع جسد 6 
مفقودی پیدا شده است. استاندار کردستان 
از نجات جان یک نفر از کوهنوردان خبر داد و 
گفت: عملیات جست وجوی امدادگران برای 

کردن کوهنوردان پایان یافت.  پیدا

  موفقیت آمیز بودن 
تست های شبانه تراموا

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران با 
کید بر موفقیت آمیز بودن تست های شبانه  تا
2 رام تراموایی 3 کابین در تهران از احتمال 
انجام تست های روزانه با تراموایی 4کابین 
خبر داد. احمد قیومی، مدیرعامل شرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران، در گزارشی درباره 
خ لاستیکی که در  تست تراموای 3 کابین چر
قالب 8 شب انجام شد گفت: این تست ها 
با  مسافر  بارگیری  ظرفیت  بررسی  شامل 
وزن های 4، 8 و 16 تن، تست سرعت و حرکت 
ایزوله شده تا پایانه آزادی با همراهی پلیس، 
و همچنین حرکت عادی از پایانه آزادی به 
تهران پارس با توقف در ایستگاه ها بود. در 
این تست ها، مقدار شارژ تراموا محاسبه شد 
تراموای  که دو دستگاه  گردید  و مشخص 
متفاوتی  شارژ  مصرف  تهران،  به  وارداتی 
داشتند؛ به طوری که یکی از آن ها 15 تا 16 
درصد شارژ کمتری مصرف کرده بود که نیاز به 
کید بر موفقیت  بررسی بیشتر دارد. قیومی با تا
آمیز بودن تست های روزانه و آموزش های 
فنی گفت: که طبق جلسه هفتم اسفند، قرار 
شد طرف چینی اعلام کند که آیا تست ها با 
ترامواهای فعلی ادامه خواهد یافت یا تراموای 
4 کابین که دو دستگاه اولیه به ایران منتقل 

شوند تا تست های باقی مانده انجام شود. 

مصدومیت محیط بان نیشابوری 
 به گزارش ایلنا، یکی از محیط بانان پناهگاه 
حیات وحش حیدری در بخش سرولایت 
شهرستان نیشابور استان خراسان رضوی 
کنترل و اجرای مقررات  گشت و  در جریان 
شکار و صید در مناطق و زیستگاه های حیات 
وحش این منطقه متوجه حضوریک شکارچی 
غیرمجاز شد. هنگام رودررویی با شکارچی 
متخلف؛ وی اقدام به تیراندازی با اسلحه 
ساچمه زنی شکاری به سمت این محیط بان 
کرده و پس از  وتعدادی دیگر از همکاران 
زخمی کردن وی در حالی از منطقه متواری 
شد که بعد از چند ساعت از سوی ماموران 
نیروی انتظامی دستگیر شد. از قرار معلوم 
این محیطبان در حال حاضر در بیمارستان 
بستری و تحت درمان است و قرار است بر روی 

دست وی جراحی صورت بگیرد. 

   رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری گفت: 32 میلیون هکتار از عرصه کشور 
بیابان است و 15 میلیون از نقاط بحرانی است که اولویت ماست. علی تیموری، در نشست 
خبری صبح شنبه )11 اسفندماه( که به مناسبت هفته منابع طبیعی و آبخیزداری )15 تا 21 
اسفندماه( با شعار »وفاق و همدلی برای حفظ منابع طبیعی« در سازمان منابع طبیعی 
کید بر تعامل مدیران ارشد و رسانه ها گفت: این هفته  و آبخیزداری کشور برگزار شد، با تا
منابع طبیعی را از چهارشنبه آغاز می کنیم. معاون وزیر جهاد کشاورزی در ادامه اظهارکرد: 
عرصه منابع طبیعی حدود 134 میلیون هکتار است که از این میزان 17.5 میلیون عرصه 
جنگلی و بیشه زار است. 84 میلیون هکتار مراتع در کشور داریم و بیش از 50 درصد از عرصه 
کم  مناسب است و بیش از 66 درصد  منابع طبیعی مراتع است که 8.5 درصد آن دارای ترا
کم کمی دارد. او اضافه کرد: 32 میلیون هکتار از عرصه کشور بیابان است و 15 میلیون از  ترا
نقاط بحرانی است که اولویت ماست. تیموری با بیان ایکه نقاط نیازمند آبخیزداری بیش 
از عرصه طبیعی بعضی استان هاست، گفت: 125 میلیون هکتار عرصه با قابلیت آبخیزداری 
داریم که حدود 31 یا 32 میلیون را آبخیزداری کرده ایم یا در دست اجرا داریم. او ادامه داد: 
گر مدیریت نکنیم به  25 میلیون هکتار حوزه آبخیز مرزی داریم که بسیار اهمیت دارد. ا
عنوان مثال حوزه آبخیز تبریز دچار چالش هایی می شود و توسعه اقتصادی نقاط مرزی 
دچار بحران می شود. در این شرایط 5 میلیون هکتار حوزه ها مطالعه و آبخیزداری در دو 

میلیون هکتار اجرا شده است. 
 وضعیت نامناسب اعتبارات 

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با اشاره به وضعیت اعتبارات این سازمان 
گفت: سال گذشته اعتبارات مناسبی نداشتیم و کمتر از دو همت بود اما با حساسیتی که 
نمایندگان داشتند این اعتبار در سه هفته گذشته از مجموع 35 همت در صحن تصویب 
شده که دو سوم آن یعنی حدود 25 همت مرتبط با آبخیزداری است. حدود 35 درصد از 
گر بتوانیم مدیریت در حوزه آبخیز را اعمال کنیم، می توانیم از این  سدها رسوب می گیرد که ا
کید کرد: باید سالی 4 میلیون هکتار آبخیزداری در دستور کار  پیامدها جلوگیری کنیم. او تا
قرار داده شود و این امر با اعتباری که مجلس در اختیار سازمان قرار داد، عملیاتی خواهد 
کید بر نقش رسانه ها  شد. امیدواریم در سنوات بعد نیز این کار را ادامه دهیم. تیموری با تا
گفت: رسانه ها باید در خصوص اعتبارات مورد نیاز آبخیزداری، روش ها و اهمیت آن در 
کمیتی ایجاد حساسیت کنند. رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با بیان  سطح حا
ک شرایط مناسبی در کشور نداریم، اظهارکرد: گزارش  اینکه در زمینه میزان فرسایش خا
کی از سالانه بیش از 2 میلیارد تن فرسایش  ک و آبخیزداری حا پژوهشکده حفاظت خا
. در حوزه آب یا رسوب پشت سد ها  ک است؛ یعنی بیش از 15 میلیون تن در هر هکتار خا

نیز این شرایط را داریم. 
 مدیریت یک جانبه حوزه آب 

کید اینکه مدیریت در حوزه آبخیز و آبخیزداری باید صورت گیرد، گفت: نگاه برخی  او با تا
دستگاه ها به میزان ذخیره آب است و به تبخیر آن توجه نمی شود. سالانه 400 میلیارد 
متر مکعب نزولات آسمانی است که 280 میلیارد متر مکعب آن تبخیر می شود. مدیریت 

حوزه آب یکجانبه نگری است اما مدیران منابع طبیعی در این بخش نگاه مدیریتی دارند. 
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری در ادامه گفت: 14 میلیون هکتار از اراضی مستعد 
آبخوان داری است اما در کمتر از 400 هزار هکتار آبخوان داری انجام شده است. تیموری 
درباره عملکرد سازمان منابع طبیعی در حوزه جنگل اظهار کرد: از 60 سال گذشته که اداره 
کل جنگل ایجاد شد، مدیریت جنگل با نگاه بهره برداری چوب را در دستور کار داشتیم. 
سالانه مقادیر قابل توجهی چوب از جنگل های شمالی تامین شد. سال 1396 بهره برداری 
گر چه که این نگاه و تغییر مدیریت جنگل های  چوب از جنگل های شمالی ممنوع شد. ا
ح صیانت توصیه شد و  شمالی در سازمان نیز وجود داشت، در برنامه ششم توسعه طر
مدیریت پایدار جنگل های شمال در دستور کار قرار گرفت. هفت یا هشت سال است که 
ح  ح مدیریت پایدار این جنگل ها در جریان است. در 103 حوزه در این خصوص طر طر
کوسیستمی را عملی  مدیریتی نوشته شده است و باید برنامه مدیریت پایدار با نگاه ا
کنیم. رئیس سازمان منابع طبیعی ادامه داد: یکی از برنامه های معاونت جنگل، تهیه 
ح مدیریت  ح مدیریت پایدار جنگل های هیرکانی و عملیاتی کردن آن است البته طر طر

حفاظتی جنگل های شمالی تا کنون اجرا شده است. 
 توسعه نهال کاری 

کید بر اینکه یکی از سیاست های سازمان منابع طبیعی توسعه نهال کاری  تیموری با تا
است، گفت: در سال جاری 165 میلیون نهال تولید و بخشی از آن کاشته شده است که 65 
میلیون اصله درخت مثمر بود. او اضافه کرد: سال 1402 بر اساس آمار استانی با احتساب 
زراعت چوب و نهال های مثمر250 میلیون اصله نهال غرس شد البته 50 درصد آن از سوی 
که بسیاری از فعالان  بخش خصوصی تامین شد. این اقدامات باید گسترش یابد چرا
اقتصادی علاقه به کمک در حوزه منابع طبیعی دارند. رئیس سازمان منابع طبیعی با 
بیان اینکه برای ارائه آمار کاشت نهال در سال 1403 تا پایان سال وقت باقیست، گفت: در 
 ، کاشت نهال ها باید دقت داشت با موجود زنده طرف هستیم که نیازمند تامین اعتبار
کید بر علاقه فرهنگ ایرانی به فضای سبز ادامه  انجام عملیات و… است. تیموری با تا
داد: می توان سالانه 200 تا 250 میلیون نهال تولید کرده البته در این خصوص اعتبارات 
نیز مهم است در حالی که سال گذشته 4 درصد از اعتبار لازم تخصیص داده شد و در این 
حیطه چالش اصلی تامین اعتبارات است. هر چند که این اقدامات باید انجام شود اما من 
اعتقادی ندارم که هر سال حتما باید 250 میلیون درخت کاشت. او در پاسخ به پرسشی 
کید کرد: نباید صفر  مبنی اینکه آیا طرح کاشت یک میلیارد درخت شکست خورده است؟ تا
و صد به این موضوع نگاه کرد و باید به همتی که در سازمان ها و میان مردم ایجاد شده دقت 
کرد. تیموری در ادامه اظهار کرد: مدیران ارشد یا میانی دستگاه های دولتی قانون بالادستی 
را مد نظر دارند بنابراین بر اساس برنامه هفتم توسعه بحث جمع آوری چوب های شکسته، 
ریشه کن شده و چوب های کنده شده ناشی از سیل در دستور کار قرار گرفت. تصویب شده 
کنون  که به دستور رئیس سازمان باید این اتفاق بیفتد البته با توجه به حساسیت ها تا
اقدامی در این خصوص انجام نشده اما با بازدید میدانی و اقناع سازی جوامع محلی و 

رسانه ها امیدواریم این قانون را نیز اجرایی کنیم. 

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری مطرح کرد 

ک در کشور  فرسایش سالانه بیش از ۲ میلیارد تن خا


